
منیژه مؤذن: آنها که این روزها در هرات، در شــمال غرب افغانســتان شاهد آنچه 
بر مردم زلزله زده می گذرد، هستند، می گویند آنچه می بینند، از تصور و بیان خارج 
اســت. به کلمه در نمی آید آنچــه بر این مردم می رود؛ مردمی که ســال ها جنگ 
و ویرانی چیزی از حداقل های زندگی هم برای شــان باقی نگذاشــته و با بازگشت 
دوبــاره طالبــان حمایت های بین المللی را هم از دســت داده انــد، روز ۱۴ مهر با 

زلزله ای ۶٫۲ ریشتری آنچه را که مانده بود هم از دست دادند.
میزان ویرانی به حدی اســت که در بســیاری مناطق حتی امکان امدادرسانی 
نیست. در بسیاری روستاها تقریبا کسی زنده نمانده که امدادگرانی را که می رسند، 

راهنمایی کند تا بدانند کجا خانه بوده و کجا خانواده ای.
به گفته یکی از ســاکنان هرات، در ســمت زنده جان که یکی از ولســوالی های 
هرات است «قریه جات بســیار زیادی است که کلا ویران شده است. ما قریه جاتی 
را مشــاهده کردیم که از ۳۲۰ خانواده فقط یکی که ارباب آن منطقه اســت، زنده 
مانده است. باقی همه زیر آوار رفته است. متأسفانه امکانات در افغانستان کلا کم 
است و از کشــورهای همسایه هم تا حالا کمکی نرسیده است. از کشورهای دیگر 
هم کمکی نرســیده اســت. کلا نیروی مردمی فقط حضور دارد. تمام مردم هرات 
بسیج شده اند به سمت ولسوالی ها، به سمت زلزله زدگان. در بسیاری از قریه جات 
وضعیت به گونه ای که مثلا اگر ۴۰۰ یا ۳۰۰ خانه وجود داشته، به طور کلی ویران 

شده اســت و افرادی که آنجا زندگی می کردند، 
همه کشــته شــده اند؛ یعنی شــاید یک یا دو نفر 
زنده مانده باشــند. جاهایی بــرای کمک رفتیم و 
وقتی آنجا رســیدیم، کســی نبوده که خانه ها را 
به ما نشــان دهد و بگوید اینجا چه کسی زندگی 

می کرده. وضعیت اصلا قابل درک نیست».
افغانســتان  شــنبه،  روز  زلزلــه  از  پــس 
درحال حاضر در چنگال یک بحران انسانی است. 
با خــروج گســترده کمک های خارجــی پس از 
بازگشــت طالبان به قدرت در سال ۲۰۲۱ که تأثیر 
شــدیدی بر سیســتم مراقبت های بهداشتی این 
کشور داشته، دسترسی به کمک های بین المللی 

تقریبا از دست رفته است. این گروه همچنین پس از ممنوعیت کار زنان در سازمان 
ملل و ســازمان های غیردولتی، روابط دوستانه ای با سازمان های امداد بین المللی 
ندارد. با حضور کم رنگ امدادرســان های بین المللــی روند آواربرداری و کمک به 

آسیب دیدگان کُند و در برخی مناطق غیرممکن است.
یکی از مقامات طالبان اعلام کرد که روز دوشنبه برای اولین بار پس از زمین لرزه 
به برخی از روستاها رسیده اند. روز یکشنبه طالبان تعداد کشته شدگان زلزله هرات 
را دوهزارو ۴۴۵ نفر اعلام کردند؛ اما در پایان روز دوشنبه این عدد براساس گزارش 

برخی رسانه ها به سه هزار نفر رسید.
قدوس خطیبی، استاد دانشگاه و فعال مدنی که در منطقه حضور دارد، شرایط 

زلزله زدگان را بسیار وخیم توصیف می کند.
«مردمــی که در زلزله آســیب دیده بودند، اســکان داده نشــده بودند. دیروز 
(یکشــنبه) که منطقه را از نزدیک دیدیم، هیچ اسکان موقتی برای آسیب دیدگان 
برپا نشــده بود، مگر چند خیمه که داشــتند برپا می کردند. امکاناتی هم برای شان 
فراهــم نکرده بودند. با توجه به اینکه زندگی آنها کاملا ویران شــده اســت، فقط 
بســته های غذایی و آب آشامیدنی دیروز (یکشنبه) به دست مردم رسید. غیر ازاین 

امکانات دیگری از طرف نهادهای حکومتی یا بین المللی نرسیده است».
به گفته پزشــکان ظرفیت برخی شفاخانه ها پر شده است. ون های پر از اجساد 

هر دقیقه به شفاخانه ها می رسند و سردخانه ها دیگر جا ندارند.
دکتر برات معین، رئیس شــفاخانه حوزوی در ولایت هرات، درباره شرایط این 

شــفاخانه در مصاحبه با «شــرق» می گوید: «تعداد فوتی های ما که به شفاخانه 
حــوزوی آورده شــدند، بیش از هزار نفر بودند و فی الحــال ۶۰۰ نفر زخمی تحت 
درمان قرار دارند و هزارو ۵۰۰ نفر هم به صورت سرپایی مداوا شدند و تیم های ما 
تقریبا ۵۴ تیم به منطقه رفتند و آنها هم مشغول به خدمت هستند. در حال حاضر 
وضعیت دارو خوب است و وجود دارد؛ اما اگر این حادثه به صورت طولانی مدت 
ادامه پیدا کند، برای دوا و دارو کمبود احساس می شود». برات معین می گوید که 

نیاز به ارسال دارو از مناطق و کشورهای دیگر وجود دارد.
قدوس خطیبی درباره شــرایط کلی بیمارســتان ها می گوید: «پزشــکان هرات 
همیشــه در روزهای بد در کنار مردمان خود بودند و تجربه حضور چنین بیمارانی 
با این وســعت را داشتند و وقتی که این وضعیت اعلام شــد، بیمارستان ها لبیک 
گفتند و آنچه را که در توان داشــتند، انجام دادند. احتمال اینکه ما با کمبود دارو 
مواجه باشیم، هست؛ چون اخباری مبنی بر کمبود دارو از دوستان پزشک شنیدیم؛ 

اما از نظر خدمات پزشکی پزشکان ما سنگ تمام گذاشتند».
او در ادامه می گوید «تا به حال کمک بین المللی به دست مردم نرسیده. اصلا 
کســی کمکی نکرده که به دست مردم رسیده باشــد. ما هیچ کمکی ندیدیم، جز 
اینکه ســازمان ملل و صلیب ســرخ چند خیمه برده بودند و چند دکتر و پرســتار 
خودم آنجا دیدم؛ اما متأسفانه یک پزشک خانم یا پرستار خانم که نیاز اساسی بود، 
در منطقــه نبود. چیزی که من دیــروز دیدم، این 
بود. اگر امروز (دوشنبه) برده باشند، من اطلاعی 
ندارم. جامعــه جهانی هیچ کمکی تا به حال به 
مردم افغانســتان نکرده است و به مردم بیچاره 
هم هر آنچه رســیده، از سوی مردم بوده است». 
افغانستان به ویژه در رشــته کوه هندوکش بارها 
تحت تأثیــر زمین لرزه ها قرار گرفته اما طالبان که 
دو سال پیش کشور را تصرف کردند، تجربه کافی 

در رسیدگی به بلایای طبیعی ندارند.
کمیته بین المللی نجات هشدار داده است که 
کمبود تجهیزات نجــات می تواند باعث افزایش 
تلفات در مناطق زلزله زده شود. سازمان ملل نیز 
می گوید که روســتاییان همچنان از بیل و دست خالی برای جست وجوی بیش از 
۵۰۰ مفقود شــده استفاده می کنند. به گفته خطیبی میزان خسارات و ویرانی زلزله 

بسیار زیاد و بیش از آنچه  تا به حال اعلام شده، است.
«در یک منطقه حداقل ۱۰ روستا کاملا ویران شده است. زیربنای آن کاملا ویران 
شــده اســت. هیچ چیزی باقی نمانده، جز تل هایی از خاک. خودتان حســاب کنید 
میزان خســارات چقدر اســت. اگر از یک تا صد بخواهیم حساب کنیم، صد در صد 
اســت. برای اینکه خانه کاملا از بنیاد ویران شده. انسانش متأسفانه کشته شده و 

وسایل و ابزارهایی که داخل آن خانه بوده، کاملا از بین رفته است».
کمک ها که به دلیل مسدود شدن مسیرها و قطع شدن خطوط ارتباطی به تأخیر 

افتاده بودند، تنها از روز دوشنبه شروع به سرازیر شدن کردند.
به گفته دفتر هماهنگی امور بشردوســتانه ســازمان ملل متحد، این زمین لرزه 
زنده جان را که یک ولســوالی روســتایی در حدود ۴۰ کیلومتری شهر هرات است، 

لرزانده و در این منطقه «تقریبا صد درصد خانه ها به طور کامل ویران شده اند».
دولت طالبان و آژانس های امدادی در ابتدا برای تخمین تعداد کشته شدگان یا 
ناپدید شدگان تلاش کردند؛ اما بعید است که مقامات سوابق جمعیتی برای چنین 

روستاهای دور افتاده ای داشته باشند.
این منطقه همچنین محل زندگی مردمی است که به دلیل جنگ و خشک سالی 
آواره شــده اند و به همین دلیل برای اداره های محلی دشوار است که بدانند دقیقا 

چند نفر در آنجا زندگی می کرده اند.
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وضعیت حمل ونقل پاییزه تهران در صحن علنی شورای شهر بررسی شد

غول ترافیک پایتخت بیدار شد

آوار  زلزله بر  سر  ملتی فراموش شده

شرق: روزهای پرترافیک تهران آغاز شده و انتظار برای رسیدن به 
مقصد، طولانی تر از صبر شهروندان تهرانی شده و به گفته رئیس 

پلیس راهور تهران غول ترافیک تهران بیدار شده است.
ابوالفضل موسوی پور، رئیس پلیس راهور تهران، این سخنان 
را درست در زمانی که علیرضا زاکانی در مراسم افتتاح ۴ ایستگاه 
مترو با حضور رئیس جمهور از برنامه هایش برای توسعه ناوگان 

حمل ونقل عمومی می گفت، در صحن شورای شهر بیان کرد.
بــه گفته شــهردار تهران در ابتــدای دوره مدیریت شــهری 
جدید حل دو چالش ترافیــک و آلودگی هوا جزء اولویت ها قرار 
گرفته است. شــهردار تهران اعلام کرد که در پایتخت ۳۴ درصد 
رفت وآمدهای شهری به وسیله ناوگان حمل ونقل عمومی انجام 
می شود و بیشــتر مردم ترجیح می دهند از خودروهای شخصی 
اســتفاده کنند. در مواجهه با چنین فضایی شــهرداری تهران دو 
رویکرد را در پیش گرفت؛ نخســت با هوشمندســازی شهر و در 
دســترس قرارگرفتن خدمات برای شــهروندان تــلاش کردیم از 
حجم ســفرهای درون شــهری بکاهیم و دوم تمرکــز ویژه ای بر 
توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی داشتیم. در حوزه توسعه مترو 
مدیریت شــهری تهران توانستیم در ۲۵ ماه، ۲۴ کیلومتر بر طول 
متروی تهران اضافه کنیم که با افتتاح متروی پرند این رقم به ۴۱ 
کیلومتر می رسد. علاوه بر این با همراهی دولت خدمتگزار مشکل 

تأمین واگن مترو در تهران نیز به زودی برطرف می شود.
عملکرد مدیریت شهری در دو سال گذشته هنوز نتوانسته گره 
کور ترافیک پایتخت را باز کند. ابوالفضل موسوی پور روز گذشته 
به صحن علنی شورای شهر تهران آمد و از دلایل ترافیک سنگین 
پایتخت سخن گفت. حضور رئیس پلیس راهور در دستور جلسه 
اعلام شــده نبود. او در نخستین حضورش در صحن شورای شهر 
تهران گفت: غول ترافیک تهران در نیمه دوم سال بیدار می شود 
و همه نگران ترافیک سنگین در معابر هستند و ما تقریبا از دو ماه 
قبل با تشــکیل کارگروه هایی با همکاری شهرداری به فکر مهار 

غول ترافیک پایتخت بودیم.
در نیمه دوم ســال به دلیل اضافه شدن سفرهای آموزشی و 
کاهش طول روز، ترافیک افزایش می یابد، در نیمه دوم ســال در 
یک بازه زمانی خــاص اوج ترافیک خواهد بود. به گونه ای که از 
ساعت هفت صبح با شروع مدارس ترافیک آغاز می شود و بعد 
از آن ترافیک ادارات و بعد از آن نیز ترافیک بازار آغاز می شــود و 
ترافیک معابر ســنگین است و حتی تا ساعت ۱۰:۳۰ صبح نیز بار 

ترافیک ورودی را داریم.
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ بــا بیان اینکه ۱۵ ورودی به 
شــهر تهران داریم که بیشترین ورودی خودروها از غرب و بعد از 
آن هم جنوب و شرق پایتخت است، گفت: اگر بتوانیم حمل ونقل 

عمومی به ســمت کرج را افزایش دهیم، بســیاری از مشکلات 
حل وفصل می شــود. حدود ۹ میلیون موتور و خودرو در سطح 
شــهر تهران تردد می کنند؛ اما خیابان ها هنوز همان خیابان های 
قدیمی اســت. در سال ۱۴۰۱ ســفرهای روزانه از مرز ۲۰ میلیون 
ســفر گذشــت، به طور میانگین روزانه ۹ هزار مورد خبر دریافت 
می کنیم که دوهزارو ۲۰۰ مورد مربوط به تصادفات است و روزانه 
۲۰۰ تصادف جرحــی و کروکی داریم و باید بگویم که ۲۲ درصد 

تصادفات کل کشور در تهران است.
موســوی پور با اشــاره به آمار تردد چهار میلیــون خودرو در 
تهران و چهار میلیون موتورســیکلت در پایتخت گفت: معمولا 
روزانه ۶۵۰ خودرو در تهران توقیف می شــود و یک ســوم اعمال 
قانون کشور در تهران است. به گفته موسوی پور مقرر شده که یک 
کارگروه مشترک بین معاونت حمل ونقل و پلیس تشکیل شود و 
امیدواریم بتوانیم از هوش مصنوعی و کنترل هوشــمند ترافیک 
اســتفاده کنیم؛ چراکه نصب یک دوربیــن در یک محور به ازای 
چند تیم گشتی پلیس فعالیت می کند. اعمال قانون ما با دوربین 
و حضور مأموران پلیس تنها در معابر اصلی اســت و برخورد با 
تخلفات در محلات نداریم، باید به سمت نظارت سامانه ای پیش 
برویم و امیدواریم با افزایش دوربین های ثبت تخلف و پلاک خوان 

این مسئله پوشش داده شود.
او یادآور شد: نمی توانیم با سامانه های سنتی ترافیک تهران را 
با این حجم ســفر کنترل کنیم. پنج هزارو ۸۰۰ تقاطع، هزارو ۷۰۰ 
کیلومتر بزرگراه و شش هزارو ۸۰۰ کیلومتر معابر درجه یک داریم 

که با روش های سنتی نمی توان آنها را کنترل کرد.
ناصر امانی، عضو شــورای شــهر تهران کــه بارها در صحن 
شــورای شــهر درباره وضعیت بحرانی ترافیک تهران تذکر داده 
اســت هم در صحن علنی گفــت: روز به روز ترافیــک در معابر 
اصلی شــهر تهران بیشــتر می شــود و ذره ای اوضاع بهبود پیدا 
نکرده اســت. دلیل این موضوع این است که از اختیار ما و آقای 
موســوی پور خارج است؛ زیرا هر روز خودرو وارد می شود و هیچ 
خودرویــی هم خارج نمی شــود؛ یعنی خودروهای فرســوده با 
عمر ۲۰ یا ۳۰ ســال کار می کنند و مرتب هــم ثبت نام خودرو و 
عرضه خودرو اتفاق می  افتد. هشت برابر ظرفیت معابر شهر در 
تهران خودرو داریم. امروز هم اعلام شد ۴٫۵ میلیون خودرو جدا 
از موتورســیلکت در تهران تردد می کنند. ما چطور می خواهیم 
مشکل ترافیک در تهران را حل کنیم؟ این راه حل هایی که جناب 
ســرهنگ گفتند، اساسی است؛ اما دســت ما نیست. برخی هم 
موقت است و راه درمان نیســت. یک؛ اضافه شدن خودرو، دوم؛ 
خارج نشدن خودروهای فرســوده از چرخه حمل ونقلی تهران، 
ســوم؛ کمبود پارکینگ که یکی از عوامل اصلــی ترافیک تهران 

است و چهارم؛ اجرای طرح های عمرانی فعال و ساخت وساز در 
شــهر تهران بدون پیوست ترافیکی از دلایل عمده ترافیک تهران 
محسوب می شــوند. ایجاد یک مجتمع تجاری بزرگ درحالی که 

مشکل تأمین پارکینگش را حل نکرده است.
او خطاب به ســرهنگ موســوی پور گفت: شــما اگر بتوانید 
مسائل اصلی مردم را حل کنید: یک؛ ساماندهی موتورسیکلت ها 
کــه ورود ممنوع می آیند، در پیاده راه ها تــردد می کنند، از عرض 
خیابان هــا حرکت می کنند، در خطــوط ویژه تــردد می کنند، از 
کلاه ایمنی اســتفاده نمی کنند و... . ایــن موضوعات مردم را آزار 
می دهند. ما می گوییم شــهر انســان محور؛ این موتورسیکلت ها 
با این نوع تــردد آزارشــان می دهند. دوم؛ ســاماندهی ترافیک 
منطقه مرکزی تهران؛ یعنی ۱۱ و ۱۲. از بین نمی رود؛ اما می توان 
ساماندهی کرد. وانت بارها، گاری های دستی  که واقعا آدم وقتی 
نگاه می کند، باعث شــرم می شــود. فرهنگ عمومی و ویترین ما 
ترافیک ماست. کســی باید این موضوع را ساماندهی کند. سوم؛ 
خودروهایی که ســد معبــر می کنند، فــارغ از آلودگی صوتی و 
آسیب های اجتماعی که ایجاد می کند، اگر این موضوعات در این 
مدت دوساله حل شود، قدم بزرگی برداشته ایم. از عهده ما خارج 
اســت که ترافیک ســنگین را حل کنیم تا مشکلات بزرگ تر حل 

نشود؛ اما اگر همین موضوعات هم حل شود، کار بزرگی است.
حبیب کاشــانی، خزانه دار شــورای شــهر تهران نیــز با بیان 
اینکه رفــع معظل ترافیک اراده ملی می طلبــد، تأکید کرد: باید 
فرهنگ ســازی در این زمینــه صورت بگیرد؛ خواســته پلیس از 
شــهرداری در مهرماه منطقی نیست و تا زمانی که سفارش های 
اتوبوس و مترو به نتیجه برسد، باید فکری به حال ترافیک کرد و 
آموزش را جدی گرفت. یکی از درخواســت های ما از پلیس این 
است که خطوط ویژه ســاماندهی شوند؛ چراکه در برخی موارد 
می بینیم خطوط ویژه حتی از خطوط عادی شــلوغ تر هســتند و 
باید اقداماتی از قبیل ساماندهی این خطوط انجام داد و به مردم 

آرامش و آسایش بخشید.
در ادامه این جلســه ســوده نجفی، رئیس کمیته ســلامت 
شــورا، با بیان اینکه یکی از مشــکلات اساسی در مناطق، توقف 
طولانی مدت برخی خودروهاســت، یادآور شد: این خودروها به 

فضاهایی برای بزهکاری اجتماعی تبدیل شده است.
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شــورا نیز با اشــاره به سد 
معبــر به وســیله وانت بارها، گفــت: تقاضای ما این اســت که 

راهنمایی و رانندگی ورود جدی به موضوع داشته باشد.
او ادامــه داد: توقف وانت بارهــا در معابر و تبدیل کردن فضا 
به بارانداز و مغازه از معضلاتی اســت که شاهد آن هستیم و با 
توجه بــه اینکه نظم دهی به خودروها از وظایف پلیس اســت، 

درخواســت رســیدگی به این مســئله را داریم. در ادامه مهدی 
پیرهادی، رئیس کمیســیون ســلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شــورای شــهر تهران، با بیان اینکه در برخی نقاط شهر 
دوربین ثبت تخلف وجود ندارد یا آسیب دیده اند، یادآور شد: یکی 
دیگر از مشکلات این است که صاحبان برخی خودروها خارج از 
شهر تهران معاینه فنی انجام داده اند که بر اساس استانداردهای 
معاینه فنی در پایتخت نیســت. او با بیان اینکه برخی مسئولان 
کــه از خطوط ویــژه تردد می کننــد، ترافیــک را درک نمی کنند، 
گفت: اگــر یک وزیر در ترافیک معطل می شــدند، زودتر تدبیری 
برای این موضوع می اندیشــید. چرا باید در کشور تعدادی افراد 
خاص باشند و مجوز داشــته باشند که در خطوطی خاص تردد 
کنند؟ ما به عنوان نماینده مردم از این موضوع گلایه مند هســتیم 
و تقاضا می کنیم موضوع پیگیری شــود. درخواست می کنیم جز 

خودروهای امدادی، دیگر خودروها در خطوط ویژه تردد نکنند.
پیرهادی با اشــاره به تردد وســایل نقلیه آلاینــده نیز گفت: 
خودروهایی وجود دارند که حجم آلایندگی آنها بسیار زیاد است 

و باید از تردد آنها خودداری کرد.
میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شــورای شهر تهران هم در 
واکنــش به گزارش رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با بیان اینکه 
یکی از مشکلات پایتخت توقف خودروهای فاقد پلاک تهران در 
معابر است، یادآور شد: باید نسبت به اخذ مصوبات قانونی برای 
مقابله با چنین موضوعی اقدام شــود. او افزود: اگر پلیس راهور 
بخواهــد اقدام مؤثری برای عارضه هــای اجتماعی انجام دهد، 
باید مصوبات قانونی را از نهادهای قانون گذار دریافت کند. ما در 
کمیسیون برنامه و بودجه همواره نگاه حمایتی از پلیس داریم و 

امیدواریم این نگاه حمایتی دوسویه باشد.
ســیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشــگری شورا نیز با بیان 
اینکه معضلات ترافیک روز به روز افزایش پیدا می کند، گفت: باید 
نصب دوربین ها با جدیت دنبال شــود و حتی اگر لازم اســت، در 

متمم بودجه نیز لحاظ شود. او ادامه داد: ما سعی کردیم معابر 
را برای خودروها مناسب ســازی کنیم و تا حدی نیز برای عابران، 
معابر را مناسب سازی کرده ایم؛ اما تردد موتورسواران حادثه ساز 

است و باید این موضوع را پیگیری کرد.
علوی با بیان اینکه آموزش و فرهنگ سازی یکی از نکات مهم 
اســت، یادآور شــد: ما در بخش آموزش های مجازی در دوران 
کرونا موفق نبودیم و حالا با فعالیت مدارس، می توان برنامه ریزی 
مناســبی برای آموزش انجــام داد. حوزه آموزش شــهرداری و 
راهنمایی و رانندگی در این راستا همراه شوند و ستاد سمن ها نیز 

آمادگی دارد در این زمینه همکاری لازم را داشته باشد.
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرســازی شورا، در ادامه 
این جلســه با بیان اینکه تصادفات در زمــان اوج ترافیک منجر 
به مسدودشدن معابر می شــود، گفت: این تصادفات زمانی رخ 
می دهد کــه نیروهای پلیس درگیر بازگشــایی ترافیک گلوگاه ها 
هستند و همین باعث می شــود ۳۰ تا ۴۰ دقیقه برای رسیدن به 
محل تصادف، زمان صرف شــود. می توان بــا همکاری بیمه ها 
شــرایطی را ایجاد کرد که در همان زمان خســارت تصادفات و 
تنظیم و ابلاغ کروکی انجام شــود و می توان بخشــی از گره های 

ترافیکی را با چنین اقداماتی باز کرد.
عباســی با بیان اینکــه در معابر اصلی چنــدان نمی توان با 
مداخلات انســانی اقدامی انجــام داد، گفــت: در معابر فرعی 
صنوف با سد معبر مزاحمت هایی را ایجاد و نیمی از یک خیابان 

را مسدود می کنند.
رئیس کمیســیون شهرسازی شورای شــهر تهران تأکید کرد: 
مــردم نیز نمی پذیرند کــه برای منفعت عده ای، آســیب ببینند؛ 
بنابراین تقاضای ما این اســت که ابلاغی بــه مراکز راهنمایی و 

رانندگی صورت بگیرد تا برخورد لازم را داشته باشند.
در جریــان صحن علنی شــورای شــهر تهــران پخش زنده 

تلویزیونی افتتاح چهار ایستگاه مترو به نمایش گذاشته شد.
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